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Ukrajnai háború Szijjártó Péter: háború helyett békét, atombombák helyett 

tűzszünetet és tárgyalásokat akarunk! 
2024. április 30. – MTI, Hirado.hu, Fidesz.hu, Ripost, 3szek.ro, Demokrata 

Háború helyett békét, atombombák helyett tűzszünetet és tárgyalásokat akarunk! - írta a 

Facebookon közzétett videójához a Tádzsikisztánban tartózkodó Szijjártó Péter külgazdasági 

és külügyminiszter kedden. A videóban azt mondta: a nyugat-európai háborús őrület újabb 

dimenzióba lépett, és egyfajta atomháborús őrületté alakult át. Hallhattuk a francia elnököt, 

de hallhattuk a lengyel elnököt is megnyilatkozni az atomháború esetleges lehetősége kapcsán. 

"Tegyük világossá, hogyha atomháború lesz, akkor minden és mindenki elveszik, hogyha 

atomháború lesz, akkor abba mindenki belehal, minden elpusztul. Józan eszű ember nem 

akarhat atomháborút. Márpedig egyre inkább úgy tűnik, hogy ha az Ukrajnában zajló háború 

továbbterjed, eszkalálódik és harmadik világháborúvá alakul, akkor az a harmadik világháború 

atomháború lesz" - fogalmazott Szijjártó Péter. 

 

A Nemzeti Színház is együttműködik a nemzeti összetartozás bizottsággal 
2024. április 29. – MTI, hirado.hu, Index, Magyar Hírlap  

Szorosabb, hármas együttműködést alakít ki az Országgyűlés nemzeti összetartozás bizottsága, 

a Nemzeti Színház és a Rákóczi Szövetség - közölte a bizottság elnöke a testület kihelyezett 

ülése után tartott sajtótájékoztatón hétfőn Budapesten, a Nemzeti Színházban. Pánczél Károly 

(Fidesz) elmondta, hogy a bizottság a Nemzeti Színház nemzetpolitikában játszott szerepéről, 

nemzetmentő és megtartó munkájáról, határon túli tevékenységéről, illetve a határon túli 

magyar színházak produkcióinak befogadásáról kaptak tájékoztatást Vidnyánszky Attila 

vezérigazgatótól. A háború sújtotta Ukrajnáról is helyzetjelentést kaptak - folytatta a bizottság 

elnöke. Kiemelte, hogy a Nemzeti Színház befogadta a beregszászi társulatot, ugyanakkor 

Kárpátalján továbbra is van magyar színházi jelenlét, mivel a színészek visszajárnak, 

elsősorban a nők, hiszen a férfiakat fenyegeti a sorozás.  

 

Harmadik alkalommal hirdeti meg a Magyar szemmel című fotópályázatot a 

Nemzetpolitikai Államtitkárság 
2024. május 1. – MTI, Magyar Hírlap, Felvidék.ma, szekelyhon.ro, webradio.hu 

Harmadik alkalommal hirdeti meg a Magyar szemmel című fotópályázatot a Miniszterelnökség 

Nemzetpolitikáért Felelős Államtitkársága – tájékoztatta az államtitkárság az MTI-t. Az idei 

felhívás az együttműködő nemzet éve tematikus évhez kapcsolódik – tartalmazza a közlemény. 

Közösségi oldalán közzétett videójában Potápi Árpád János, az államtitkárság vezetője úgy 
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https://hirado.hu/kulfold/cikk/2024/04/30/szijjarto-peter-haboru-helyett-beket-atombombak-helyett-tuzszunetet-es-targyalasokat-akarunk
https://hirado.hu/kulfold/cikk/2024/04/30/szijjarto-peter-haboru-helyett-beket-atombombak-helyett-tuzszunetet-es-targyalasokat-akarunk
https://hirado.hu/belfold/cikk/2024/04/29/a-nemzeti-szinhaz-is-egyuttmukodik-a-nemzeti-osszetartozas-bizottsaggal
https://felvidek.ma/2024/05/harmadik-alkalommal-hirdeti-meg-a-magyar-szemmel-cimu-fotopalyazatot-a-nemzetpolitikai-allamtitkarsag/
https://felvidek.ma/2024/05/harmadik-alkalommal-hirdeti-meg-a-magyar-szemmel-cimu-fotopalyazatot-a-nemzetpolitikai-allamtitkarsag/
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fogalmazott: a felhívás célja, hogy a Kárpát-medencében és a diaszpórában élő magyarok 

szemén keresztül mutassanak be különböző témákat, élethelyzeteket. „Az együttműködés 

kapcsolataink építőeleme, legyen szó akár a családról, akár a közösségekről vagy a nemzetről. 

Idén ezért három kategóriában – család, helyi közösségek és nemzet kategóriában – várjuk a 

fényképeket a világ minden tájáról, ahol magyarok élnek” – tette hozzá. 

 

KIM: az Országgyűlés 2025-öt Jókai Mór- és Klebelsberg Kunó-emlékévnek 

nyilvánította 
2024. május 1. – MTI, MagyarNemzet, Hirado.hu, Nepszava, Ma.hu 

A Kulturális és Innovációs Minisztérium (KIM) kezdeményezésére a Magyar Országgyűlés 

2025-öt Jókai Mór- és Klebelsberg Kuno-emlékévnek nyilvánította - közölte a tárca szerdán az 

MTI-vel. Magyarország büszke minden szülöttére, kiváltképpen azokra, akiknek tevékenysége 

és teljesítménye nagyban hozzájárul hazánk és nemzetünk boldogulásához - írták 

közleményükben. Hozzátették, a 200 éve született Jókai Mór a magyar irodalom egyik 

legsokoldalúbb írója, kifogyhatatlan gazdagságú próza-világával méltán tartják az egyetemes 

irodalom egyik legnagyobb elbeszélő művészének. A 150 éve született Gróf Klebelsberg Kunó, 

a korszakos jelentőségű életművet és örökséget hátrahagyó vallás- és közoktatásügyi miniszter, 

államférfi öröksége megkerülhetetlen, mindmáig felbecsülhetetlen hatása van a magyar 

oktatásügyre, tudománypolitikára és kultúrára. A tárca szerint a mindenkori magyar 

kormánynak kötelessége megőrizni és továbbadni szellemi nagyjaink örökségét, mert aki nem 

becsüli a múltját, annak nincs jövője sem. "Éljen a magyar kultúra! Éljen a haza!" - áll a 

közleményben. 

 

Tamás Sándor: az EP-választáson legfontosabb célunk, hogy az erdélyi 

magyaroknak legyen hangja Brüsszelben 
2024. április 30. – maszol.ro 

Az EP-választásokon a legfontosabb célunk az, hogy az erdélyi magyaroknak legyen ereje itthon 

és legyen hangja Brüsszelben is – hangsúlyozta Tamás Sándor, Kovászna Megye Tanácsának 

RMDSZ-es elnöke az M1 aktuális csatorna kedd reggeli műsorában. Tamás Sándor elmondta, 

a június 9-ei európai parlamenti választásokra készülve az RMDSZ legfontosabb feladata, hogy 

a saját közösségüket megszervezzék és egységes erőt tudjanak felmutatni. Az RMDSZ 

politikusa kiemelte: óriási súlya van a választásoknak, az EU-ban képzelik el a jövőt, és azt 

szeretnék elérni, hogy ők is tudják alakítani a döntéseket Brüsszelben. Tamás Sándor úgy 

fogalmazott, hogy változásra van szükség az unióban, mert elmaradt „a nagy gazdasági bumm” 

és kevésbé fontos az őshonos kisebbségek kérdése. Ezen változtatni szeretnénk – hangsúlyozta 

a háromszéki politikus. 
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https://magyarnemzet.hu/kultura/2024/05/jokai-mor-es-klebelsberg-kuno-emlekev-lesz-2025
https://magyarnemzet.hu/kultura/2024/05/jokai-mor-es-klebelsberg-kuno-emlekev-lesz-2025
https://maszol.ro/belfold/Tamas-Sandor-az-EP-valasztason-legfontosabb-celunk-hogy-az-erdelyi-magyaroknak-legyen-hangja-Brusszelben
https://maszol.ro/belfold/Tamas-Sandor-az-EP-valasztason-legfontosabb-celunk-hogy-az-erdelyi-magyaroknak-legyen-hangja-Brusszelben
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Több száz civil és egyházi program kapott támogatást a háromszéki 

önkormányzattól 
2024. április 30. – maszol.ro 

Közel 600 programra és eseményre nyújtottak be pályázatot a háromszéki civil szervezetek és 

egyházak Kovászna megye tanácsához. Ezek 82 százalékának, összesen 447 projektnek 

biztosítanak finanszírozást, így 136 szabadidős, 96 művelődési, 135 egyházi, 44 sport, 36 

ifjúsági program és rendezvény megvalósítását támogatják, ismertette Tamás Sándor. 

Kovászna Megye Tanácsának elnöke szerint idén is nyolc kategóriában lehetett pályázni, és 

kiemelt támogatást kapott a táboroztatás, így összesen 57 tábor szervezését finanszírozzák. A 

háromszéki önkormányzat székely ruházati alapjának köszönhetően egyre több olyan együttes 

van, amelynek van népviselete. Idén is 18 ilyen pályázatot finanszíroznak. Emellett hat könyv 

kinyomtatását, három szobor felállítását támogatja a háromszéki önkormányzat, de 14 

lovaskultúra ápolását célzó és 13 természetvédelemmel foglalkozó pályázatot fogadtak el – 

részletezte Tamás Sándor. 

 

Csonka listával indul EMSZ Kézdivásárhelyen 
2024. április 30. – maszol.ro 

Utolsó előtti napig várt az Erdélyi Magyar Szövetség (EMSZ) azzal, hogy letegye a 

tanácsosjelölti listáját, illetve a támogatói aláírásokat. Szombaton a polgármesterjelöltjüket is 

visszaléptették egy független jelölt javára. Kézdivásárhelyen a teljes tanácsosjelölt lista 22 

személyt kell számoljon, az EMSZ-én csak 15 személyszerepel. Így a céhes városban egyelőre 

csak az RMDSZ-nek és és a román pártkoalíciónak teljes a jelentkezési iratcsomója, a hétfőn 

megjelent Magyar Polgári Erő dokumentációjában is csak nyolc személy szerepel. Az EMSZ 

azért került az elmúlt hetekben a figyelem középpontjába, mert bár gyűjtötték az aláírásokat 

Szőts Emil polgármesterjelöltjük számára, a városban elterjedt a szóbeszéd, hogy besorolnak a 

független Imre Csaba mögé, akit hallgatólagosan a Constantin Pătru által összehozott PSD-

PNL román pártkoalíció támogat. Az EMSZ furcsa húzására többen véleményt nyilvánítottak 

a Facebookon, de azokat a bejegyzéseket kevés kivétellel törlik, a hozzászólókat pedig letiltják, 

ahogy azt az érintettek szóvá is tették más bejegyzésekben. 

 

Az MCC mellett a Morus Vezetőképző is előadásokat tart Kézdivásárhelyen 
2024. április 30. – maszol.ro 

Úgy tűnik, sikertörténet a kézdivásárhelyi Kanta Szakképző Központ: amellett, hogy szakmákat 

oktatnak, közérdeklődésre számot tartó előadásokat is szerveznek. Szakács István, a központ 

vezetője a Maszolnak elmondta: eddig az MCC előadásai voltak minden hónapra beütemezve, 

de közben a Morus Vezetőképző Akadémiát is sikerült Kézdivásárhelyre „csábítani”, így többé-

kevésbé rendszeresen lesznek előadásaik. A Morus első előadását meg is tartották a céhes 

városban, dr. Sipos Ferenc, a Debreceni Egyetem Állam és Jogtudományi Karán a Büntetőjogi 

és Kriminológiai Tanszék adjunktusa, a Szenci Molnár Albert Református Felsőoktatási 

Diákotthon igazgatója A kommunikáció több mint beszéd cím alatt értekezett végzős 

középiskolás fiataloknak és kísérő pedagógusaiknak. 
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https://maszol.ro/belfold/Tobb-szaz-civil-es-egyhazi-program-kapott-tamogatast-a-haromszeki-onkormanyzattol
https://maszol.ro/belfold/Tobb-szaz-civil-es-egyhazi-program-kapott-tamogatast-a-haromszeki-onkormanyzattol
https://maszol.ro/belfold/Csonka-listat-tett-le-az-EMSZ-Kezdivasarhelyen
https://maszol.ro/belfold/Az-MCC-mellett-a-Morus-Vezetokepzo-is-eloadasokat-tart-Kezdivasarhelyen
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Magyar szakemberek kínálnak ingyenes tanácsadást Nagyváradon  
2024. április 30. – maszol.ro 

Szakmai segítség ingyenesen és magyarul, ezt kínálják Nagyváradon az RMDSZ Fekete Sas 

palotai székházában önkéntes szakemberek, akiktől az érdeklődők előzetes bejelentkezést 

követően fogadóórákon kaphatnak választ kérdéseikre, és iránymutatást a különféle 

ügyintézésekhez. Mint azt Bíró Rozália parlementi képviselő, az RMDSZ nagyváradi 

polgármester-jelöltje keddi sajtótájékoztatóján jelezte, jogi tanácsadást eddig is szinte 

állandóan biztosítottak az érdeklődőknek, hétfőtől viszont bővítik a szolgáltatást és szervezett 

„köntösbe öltöztetik”. Elsőként Víg Hajnalka korábbi államtitkár csatlakozott önkéntesként a 

projekthez, és hétfőnként 17 órától tart majd fogadóórát föld- és ingatlantulajdonnal, 

telekkönyvi ügyekkel kapcsolatos tanácsadás céljával.  

 

Magyar nyelvű ügyfélkapu, emberbarát fejlesztések – új irányba terelnék 

Nagyváradot 
2024. április 30. – maszol.ro, erdon.ro 

Magyar nyelvű ügyfélkapu a polgármesteri hivatalban, tudatos fejlesztés és a családokra jobban 

odafigyelő városvezetés – egyebek mellett ezt szeretnék elérni az RMDSZ nagyváradi 

tanácsosjelöltjei, akik Bíró Rozália polgármesterjelölt szerint mind olyan szakemberek, akik 

rutinosak közösségépítésben, a kidolgozott program pedig a konzultációra választ adó helyi 

magyar közösség igényeire épül. „Emberarcú”, családbarát, élhetőbb Várad kiépítéséért 

szállnak harcba a helyhatósági választásokon, keddi sajtótájékoztatójukon pedig újfent 

aláhúzták, hogy olyan városvezetést szeretnének, amely tudatában van annak, hogy az emberek 

a város legnagyobb értékei. A helyi tanácsosi listát vezető Szabó József jelenleg is városi 

tanácsos, eddigi tapasztalata alapján pedig épp a közigazgatási ügyek azok, amelyek kapcsán a 

legtöbb vita alakult ki az üléseken. Kiemelte, hogy bár volt fejlődés, az ügyintézés még mindig 

kívánnivalót hagy maga után, mert sem magyar, sem angol nyelven nem lehet elboldogulni a 

városházán. 

 

Tőke Ervin csíkszeredai polgármesterjelölt is benyújtotta a támogatói aláírásokat  
2024. április 30. – szekelyhon.ro 

Tőke Ervin is leadta a választási irodánál az Erdélyi Magyar Szövetség (EMSZ) támogatói íveit, 

hogy elindulhasson a helyhatósági választásokon – jelentette be Facebook-oldalán a jelölt. 

Tőke Ervin egyébként harmadjára jelölteti magát Csíkszereda polgármesteri címére, ezúttal is 

az EMSZ színeiben. A jelölési dosszié leadásához legkevesebb ötszáz támogatói aláírást kellett 

gyűjtenie. A csíkszeredai városi tanácsos 2016-ban az Erdélyi Magyar Néppárt (EMNP), majd 

2020 óta az Erdélyi Magyar Szövetség (EMSZ) színeiben került be a képviselő-testületbe. Az 

EMSZ 2020 januárjában alakult az Erdélyi Magyar Néppárt és a Magyar Polgári Párt 

összeolvadásából.  
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https://maszol.ro/belfold/Magyar-szakemberek-kinalnak-ingyenes-tanacsadast-Nagyvaradon
https://maszol.ro/belfold/Magyar-nyelvu-ugyfelkapu-emberbarat-fejlesztesek-uj-iranyba-terelnek-Nagyvaradot
https://maszol.ro/belfold/Magyar-nyelvu-ugyfelkapu-emberbarat-fejlesztesek-uj-iranyba-terelnek-Nagyvaradot
https://szekelyhon.ro/aktualis/toke-ervin-csikszeredai-polgarmesterjelolt-is-benyujtotta-a-tamogatoi-alairasokat
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Nagy Zoltánt támogatja az Erdélyi Magyar Szövetség Gyergyószentmiklóson  
2024. április 30. – szekelyhon.ro 

Nem indít polgármesterjelöltet az Erdélyi Magyar Szövetség (EMSZ) gyergyószentmiklósi 

szervezete, inkább Nagy Zoltán független polgármesterjelöltet támogatják – jelentették be az 

EMSZ gyergyószentmiklósi tanácsosjelöltjei, miután leadták a támogatói íveiket kedden. A 

hivatalos lépés után azt mondták a sajtónak, hogy a teljes tanácsosi listát sikerült lefedniük. 

Listájuk összeállításakor szempont volt számukra, hogy széles körből találjanak jelölteket – 

fogalmaztak –, így a városban élők véleményét meg tudják hallani. A civil élet minden területét 

szerették volna lefedni, ennek érdekében tavasszal útjára indították a polgári kört, amelynek 

célja, hogy a civilek bevonásával tudják megvitatni Gyergyószentmiklós problémáit, és a 

majdani képviselőik közvetítésével a képviselő-testület elé tárni.  

 

Temetnék az etnopolitikát  
2024. április 30. – Rostás Szabolcs – Krónika 

A Krónika cikke szerint „az RMDSZ-t az etnopolitikától távol tartani igyekvő törekvések 

kísértetiesen hajaznak azokra a rendszerváltás óta számtalanszor felbukkanó többségi 

vélekedésekre, miszerint Romániában nincs létjogosultságuk az etnikai alapon szerveződő 

pártoknak, politikai alakulatoknak. C. V. Tudortól Gheorghe Funaron át George Simionig 

megannyi politikus hangoztatta nyíltan, hogy nincs helye a politikai palettán a nemzeti 

kisebbségek érdekvédelmét ellátó szervezeteknek, be kell tiltani az etnikai pártokat, az 

RMDSZ-t el kell távolítani Románia parlamentjéből”: 

 

Bíró Barna Botond: Pályázhassanak a székelyföldi közbirtokosságok! 
2024. április 30. – maszol.ro 

A székelyföldi közbirtokosságok számára is lehetővé kell tenni az uniós vagy állami támogatási 

rendszerben való pályázást, székelyföldi „specifikumként" ugyanis nem szerepelek mindig az 

erre jogosultak körében – mondta Bíró Barna Botond, az RMDSZ Hargita megyei tanácselnök-

jelöltje. Az udvarhelyszéki politikus kedden a Hargita megyei Fenyéden vett részt 

gazdafórumon. Az MTI-nek nyilatkozva elmondta: „egy digitális agrárakadémia" volt, melyen 

arra keresték a választ, hogy a XXI. század technológiáját hogyan lehet alkalmazni az agrárium, 

az erdőgazdálkodás területén. Hiányosságként említette, hogy „a székelyföldi specifikumnak" 

minősülő közbirtokosságokat nem mindig szokták elfogadni az állami és európai uniós 

támogatásokra vonatkozó pályáztatási rendszerek működtetői. Az RMDSZ Hargita megyei 

tanácselnök-jelöltje szerint a szövetség parlamenti frakciója rendszeresen fel szokta hívni erre 

a bukaresti illetékesek figyelmét, de ezen könnyebb változtatni olyankor, ha kormányon van a 

szövetség. 
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https://szekelyhon.ro/aktualis/nagy-zoltant-tamogatja-az-erdelyi-magyar-szovetseg-gyergyoszentmikloson
https://kronikaonline.ro/velemeny/temetnek-az-etnopolitikat
https://maszol.ro/belfold/Biro-Barna-Botond-Palyazhassanak-a-szekelyfoldi-kozbirtokossagok
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A szervezők szerint Erdély „legnagyobb és legcivilizáltabb” városünnepét 

tartották Sepsiszentgyörgyön  
2024. április 30. – szekelyhon.ro 

Szervezői szerint rég nem voltak annyin kint Szent György Napok koncertjén, mint vasárnap 

vagy akár szombat este: úgy becsülik, tízezreket mozdított ki a lakásból a jó idő és a nívós 

programajánlat. Ugyanakkor néhány érdekes számadatot is megosztottak Sepsiszentgyörgy 

egyhetes városünnepéről. A Bagossy Brothers Company záró koncertjén még a 

legmértéktartóbb becslések szerint is legalább 18 ezren vettek részt, de a többi helyszín is igen 

népszerűnek bizonyult – közölte Knop Ildikó főszervező. A gyermekvárosban például több 

mint kétezer gyerek igényelt pecsételőkártyát, és ebbe nem tartoznak bele a kicsik, akik nem 

kaptak ilyet. Az előzetesen beharangozott műsornak megfelelően kilenc együttes lépett fel a 

hétvége során. A közösségi színpadon 26 csoport szerepelt, a nézőtér folyamatosan tele volt. A 

lacikonyhák közel 34 ezer miccset, valamint 15 ezer poharas és nyolcezer dobozos sört adtak 

el. Az ifjúság bázisán – a nappali tevékenységeket, műhelyfoglalkozásokat, 

közönségtalálkozókat, valamint az esti bulikat is beleszámítva – mintegy 1800 fiatal fordult 

meg.  

 

Megyei jelöltjeit iktatta a háromszéki MPE  
2024. április 30. – szekelyhon.ro 

A Magyar Polgári Erő kedden nyújtotta be jelöltjeinek dokumentációját Kovászna Megye 

Tanácsának elnöki és tanácsosi tisztségeire. A párt képviselői a vállalkozók ösztönzésére, 

turizmusra, sportra összpontosítanának. A dokumentumokat Miklós András, az MPE megyei 

elnöke és Nagy Gábor Levente megyei tanácselnök-jelölt és listavezető adta le a választási 

irodának. Az iktatásról közzétett videóban Miklós András kifejti, hogy az MPE tanácsosi 

jelöltjeinek listájára több mint 2200 támogató aláírást sikerült összegyűjteni.  

 

Másfél millió ima, bányavirágok Márton Áronnak – Kolozsváron látható a püspök 

személyes hagyatékából összeállított tárlat  
2024. május 1. – Krónika 

Márton Áron személyes hagyatékából származó imacsokrokat, a püspöknek küldött 

ajándéktárgyakat felsorakoztató kiállítás tekinthető meg Kolozsváron, a Szentegyház utcai 

kiállítótérben. A tárlat június 7-éig látogatható. Amint Bernád Rita kurátor, a Gyulafehérvári 

Főegyházmegyei Levéltár igazgatója fogalmaz, a több mint másfél millió imádságot 

egybefoglaló „csokrok” mély szeretetről tanúskodnak, messze túlmutatnak az ünnepi 

alkalomból lerótt „kötelező” tiszteleten.  
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https://szekelyhon.ro/aktualis/a-szervezok-szerint-erdely-blegnagyobb-es-legcivilizaltabbr-varosunnepet-tartottak-sepsiszentgyorgyon
https://szekelyhon.ro/aktualis/a-szervezok-szerint-erdely-blegnagyobb-es-legcivilizaltabbr-varosunnepet-tartottak-sepsiszentgyorgyon
https://szekelyhon.ro/aktualis/megyei-jeloltjeit-iktatta-a-haromszeki-mpe
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/masfel-millio-ima-banyaviragok-marton-aronnak-n-kolozsvaron-lathato-a-puspok-szemelyes-hagyatekabol-osszeallitott-tarlat
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/masfel-millio-ima-banyaviragok-marton-aronnak-n-kolozsvaron-lathato-a-puspok-szemelyes-hagyatekabol-osszeallitott-tarlat
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Újra meghirdették a Kárpát-medence fiatal énekes tehetségeknek szóló 

legnagyobb versenyét Nagyváradon  
2024. május 1. – Krónika 

Idén is megszervezik a Musicum Laude énekversenyt, mesterkurzust és meghallgatást július 

13. és 23. között Nagyváradon, ahol a zenei szakma nemzetközi személyiségei foglalkoznak a 

fiatal tehetségekkel – közölték az MTI-vel a szervezők. A közlemény szerint a Kárpát-medence 

fiatal énekes tehetségeknek szóló legnagyobb vokális versenyét, mesterkurzusát és 

meghallgatását második alkalommal tartják meg a jelentős zenei múlttal rendelkező városban. 

Az eseményt Molnár Levente Liszt Ferenc-díjas operaénekes találta ki, és első alkalommal 

2021-ben rendezték meg. A szakmai hátteret a Partiumi Keresztény Egyetem magánének 

szakának tanárai és diákjai adják.  

 

Tanácselnöki verseny: majdnem Pataki Csaba lett Pataki Csaba ellenfele Szatmár 

megyében 
2024. május 1. – maszol.ro 

A leadási határidő előtt néhány perccel iktatta dossziéját egy Pataki Csaba nevű független jelölt 

– aki később visszavonta jelöltségét. Az, hogy bővelkedni fog csatározásokban Szatmár 

megyében a megyei tanácselnöki székért folytatott harc, az nem volt kétséges. A Szatmár 

Megyei RMDSZ elnöke és a Szatmár Megyei Tanács jelenlegi elnöke, Pataki Csaba is jól tudta 

ezt, hiszen a PNL színeiben a megyei tanácselnöki székért harcba induló Adrian Cozma már jó 

ideje bejelentette szándékát, és ennek fényében dolgozott is az elmúlt hónapokban. Az is 

izgalmas tény, hogy az AUR politikai formáció nem indított megyei tanácselnök-jelöltet, de 

Szatmárnémeti polgármesterjelöltet igen. Így egyfajta együttműködés körvonalazódik a PNL 

és az AUR között, hiszen a liberálisok nem kis meglepetésre nem indítottak 

polgármesterjelöltet a megyeszékhelyen – valószínű tehát, hogy a két politikai formáció 

egymást erősíti majd a két hadszintéren. 

 

Utolsó pillanatban állt a startvonalra a Székelyudvarhely EMSZ 
2024. május 1. – maszol.ro, szekelyhon.ro 

Indulási szándékát korábban titokban tartva, utolsó pillanatban állt fel hivatalosan a 

helyhatósági választások startvonalára az EMSZ székelyudvarhelyi szervezete. A politikai 

alakulat részéről Gálfi Árpád korábbi kabinet- és kampányfőnöke, Ember Attila indul az 

udvarhelyi polgármesteri székért. Az Erdélyi Magyar Szövetség székelyudvarhelyi szervezete 

kedden délután iktatta a polgármesterjelöltjének és tanácsos jelöltjeinek a teljes 

dokumentációját az udvarhelyi városházán. A hírt viszont alig egy órával a választási jelöltlisták 

leadásának éjféli határideje előtt hozták nyilvánosságra. „Kicsit körülményesen, nem kevés 

akadállyal szembesülve, ma délután letettük az Erdélyi Magyar Szövetség székelyudvarhelyi 

szervezetének a polgármesterjelöltjének és tanácsos jelöltjeinek a teljes dokumentációját a 

megfelelő helyekre. Startvonalhoz állhatunk...” – közölte kedden késő este közösségi oldalán 

Nagy Hunor, az EMSZ székelyudvarhelyi szervezetének elnöke. 
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https://kronikaonline.ro/kultura/ujra-meghirdettek-a-karpat-medence-fiatal-enekes-tehetsegeknek-szolo-legnagyobb-versenyet-nagyvaradon
https://kronikaonline.ro/kultura/ujra-meghirdettek-a-karpat-medence-fiatal-enekes-tehetsegeknek-szolo-legnagyobb-versenyet-nagyvaradon
https://maszol.ro/belfold/Tanacselnoki-verseny-majdnem-Pataki-Csaba-lett-Pataki-Csaba-ellenfele-Szatmar-megyeben
https://maszol.ro/belfold/Tanacselnoki-verseny-majdnem-Pataki-Csaba-lett-Pataki-Csaba-ellenfele-Szatmar-megyeben
https://maszol.ro/belfold/Utolso-pillanatban-allt-a-startvonalra-a-Szekelyudvarhely-EMSZ
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Maros megyében a nyolcas a bűvös szám 
2024. május 1. – maszol.ro 

Nyolcan jelöltették magukat a megyeszékhely, Marosvásárhely polgármesteri tisztségére és 

ugyanannyian pályáznak a Maros Megyei Tanács elnökségére is. A városvezetői tisztségre 

három párt állított jelöltet, öten függetlenként jelentkeztek. Ilyenként indul a június 9-i 

választáson Soós Zoltán polgármester, Rodica Baciu és Cosmin Pop üzletemberek, illetve Dorin 

Florea és Horațiu Suciu, szakmájukat tekintve orvosok. Saját polgármesterjelöltet állított az 

Egyesült Jobboldal (USR), Radu Pescar személyében. A Szabad Emberek Pártja (POL) Radu 

Bălașt, a Románok Egyesüléséért Szövetség (AUR) Cristian Vântut jelölte a tisztségre. Soós 

Zoltánt az RMDSZ, az Erdélyi Magyar Szövetség, a Magyar Polgári Erő és a Roma Párt is 

támogatja. Horațiu Suciu mellett a Nemzeti Liberális Párt áll. A többiek esetében nincs szó 

párttámogatottságról, Dorin Florea azonban a Szociáldemokrata Párt (PSD) színeiben városi 

tanácsosjelöltként induló Claudiu Maiorral jelenik meg a lakossági fórumokon és a 

postaládákba bedobott szórólapok is egyszerre érkeznek. 

                     
Változásra van szükség Brüsszelben - húsz év mérlegét vonta meg a Magyar 

Szövetség 
2024. április 30. – Ma7.sk, Felvidék.ma. Bumm.sk, Körkép.sk 

Húsz éve csatlakozott Szlovákia az Európai Unióhoz: a Magyar Szövetség EP-képviselőjelöltjei 

kedden a párt pozsonyi székházában vonták meg az elmúlt két évtized mérlegét. Húsz évvel a 

csatlakozás után ott tartunk, hogy Brüsszelben, miközben rendre kioktatnak minket a 

sokszínűségből, elfeledkeznek a nemzeti közösségek problémáiról. Ha nem vagyunk ott a 

döntéseknél, senki nem foglalkozik a problémáinkkal - figyelmeztetett Orosz Örs. Ivanecký 

János hangsúlyozta, Szlovákia mára az Unió második legszegényebb országává vált. A fejlődés, 

a jövő garanciája a fiatal nemzedékekben van. A Magyar Szövetség uniós programja a fiatal 

nemzedékek szülőföldön maradására is megoldásokat kínál. 

 

Berényi: Lenne okunk távozni az Európai Néppártból 
2024. április 30. – Új Szó 

A Magyar Szövetség EP-jelöltjeinek keddi sajtótájékoztatóján Berényi elmondta, arról, hogy 

továbbra is az EPP-ben szeretnének-e politizálni, a magyarországi Kereszténydemokrata 

Néppárttal, az erdélyi RMDSZ-szel és a vajdasági VMSZ-szel közösen fognak dönteni. Ha az 

EPP-nek az említett négy magyar tagjában megfogalmazódik pártcsaládból való kilépés 

szándéka, akkor erre szerinte van indok. „Nem tagadom, hogy jobban is éreztem már magam 

a Néppártban, mint az utóbbi években” – mondta. “Többször volt olyan érzésem, hogy amit mi 

mondunk, mi vallunk, akár az értékrend megőrzése, a gyökerekhez való visszatérés, vagy a 

migránskvóták kérdésében, a gender kérdésében, nem a többségi álláspont a Néppárton belül” 
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https://maszol.ro/belfold/Maros-megyeben-a-nyolcas-a-buvos-szam
https://ma7.sk/aktualis/valtozasra-van-szukseg-brusszelben-husz-ev-merleget-vonta-meg-a-magyar-szovetseg-videokkal
https://ma7.sk/aktualis/valtozasra-van-szukseg-brusszelben-husz-ev-merleget-vonta-meg-a-magyar-szovetseg-videokkal
https://ujszo.com/kozelet/berenyi-lenne-okunk-tavozni-az-europai-neppartbol


 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2024. május 2. 

. 

 

– mondta, de hozzátette, ez nem jelenti, hogy az EPP-n belül nem lehetne ezekben a 

kérdésekben más álláspontot átültetni. 

 

Taraba ott folytatja, ahol Budaj abbahagyta: tovább veszélyezteti a csallóközi 

ivóvízkészletet 
2024. április 30. – Bumm.sk 

Sólymos László korábbi környezetvédelmi miniszter, a Híd 2023 párt elnöke úgy véli, Taraba 

Budaj nyomdokaiba lépett a vereknyei környezetvédelmi teher kezelésében. Leállított egy 

kármentesítési projektet, amely megállította volna az ipari hulladéklerakóból származó 

mérgező anyagok terjedését. Hangsúlyozta: a csallóközi ivóvízkészlet az elkövetkező 

időszakban is veszélyben lesz. Taraba értelmetlenül leállított egy kármentesítési projektet, 

amely megállította volna az ipari hulladéklerakóból származó mérgező anyagok terjedését. Míg 

Ján Budaj szakmai hozzá nem értés miatt állította le a szanációt és veszítette el az uniós 

pénzeket, addig a jelenlegi miniszter motivációja egyelőre nem egészen világos. 

 

4,9 százalékra mérték a Magyar Szövetséget 
2024. április 30. – Ma7.sk, Felvidék.ma, Új Szó, Bumm.sk, Körkép.sk 

Ha áprilisban parlamenti választás lett volna, a Smer-SD nyer a szavazatok 21,2%-ával. 

Második lenne a Progresívne Slovensko (PS) 20,1%-kal, harmadik a Hlas-SD 16,5%-kal – 

derült ki az AKO felméréséből, amelyet a JOJ 24 televízió megrendelésére készített. Bejutna a 

parlamentbe a KDH (7,9%), az SaS (6,5%), és az SNS (5,1%). A Slovensko (korábban OĽANO), 

KÚ, Za ľudí koalíciója 5,2%-ot szerezne, de ezzel nem jutna be a parlamentbe, mivel koalíciók 

számára a küszöb 7%. Éppen csak lecsúszna a parlamentbe jutásról a Magyar Szövetség 

(4,9%).A felmérést április 9-e és 16-a között végezték 1000 megkérdezett bevonásával. 

 

Az apadó folyó krónikája (II.) 
2024. április 30. – Ma7.sk 

Az Őry Péter vezette Pro Civis társadalmi kutatásokat végző műhely tanulmánya kimutatta, 

hogy amikor a parlamenti választásokat megelőzően a Szövetség párt vezetősége regionális 

hidas politikusokkal töltötte fel a legismertebb hidas politikusok kilépésével megüresedett 

helyeket, azok mérhető szavazatnövekedést hoztak. Az öt legnagyobb százalékos növekedést 

mutató járás a Tőketerebesi (+60%), a Rimaszombati (+40,2%), a Galántai (+24,9%), a 

Komáromi (+23,1%), valamint a Nagymihályi (22,1%).Az elemzés a változások origójának vagy 

a szlovákiai magyar politizálás első jelentős törésének a 2010-es választást tartja, amikor egy 

tisztán etnikai párt (MKP) és egy magyar–szlovák vegyes párt, a Most–Híd kettévágta az addig 

stabil magyar szavazóbázist. 
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Két első osztály nyílik Nádszegen – elkezdik az új reformot 
2024. április 30. – Ma7.sk 

Ismét két első osztály nyílik a nádszegi Petőfi Sándor Alapiskolában. Az intézmény közel 200 

fős diákseregével a legnagyobb magyar oktatási nyelvű tanintézetek között szerepel a Galántai 

járásban. A jövő tanévtől kezdve az új reformhoz is csatlakoznak. Senki nem megy szlovák 

iskolába a magyar óvodából, a trend inkább fordított itt – szlovák óvodába járó, de magyarul 

jól tudó kicsiket adnak a szülők a jó alapokkal bíró magyar iskolába. “Nálunk nagyon jót tett, 

hogy kisebb csoportokra tudtuk bontani a nagyobb osztályokat. Ez előny a nyelvoktatás 

szempontjából is. (…)A Skabela- módszert használják nagy megelégedéssel, megvásároltuk 

ehhez a kellő módszertani segédeszközöket, felszereltünk egy kisebb nyelvi szaktantermet, ahol 

jól érzik magukat a diákok” – magyarázta Szarka Zsuzsa igazgatónő. 

 

Lehár Ferencről emlékeztek meg ma Komáromban 
2024. április 30. – Felvidék.ma 

Április 30-án, a katonazene emléknapán, Lehár Ferenc születésének 154. évfordulóján tisztelői 

megkoszorúzták komáromi szobrát a zeneszerzőről elnevezett parkban, ahol Emil Venkov 

szobrászművész Lehárt karnagyként ábrázoló bronzszobra áll. „Hiába volt az Osztrák-Magyar 

Monarchia gyermeke, Lehár mindig magyarnak vallotta magát, és bár nagyon sokan felkínálták 

számára a Monarchia felbomlása után az állampolgárságot, ő mindvégig megmaradt magyar 

állampolgárnak öccsével együtt, báró Lehár Antallal” – mondta Klemen Terézia, a Lehár 

Ferenc Polgári Társulás elnöke. 

 

Kalanddal teli életérzés a Kis-Duna mellett. Megnyílt a vízi-turizmus idei szezonja 

a Mátyusföldön 
2024. május 1. – Ma7.sk 

Megnyílt a vízi-turizmus idei szezonja a Mátyusföldön. Közel ötven csónakázó ereszkedett neki 

a tallósi Kis-Dunától az eperjesi Alba Regiáig tartó szakasznak. A szokásokhoz híven Vesna 

tavasztündér koszorúját dobták a vízbe, ezzel jó szerencsét, biztonságot és a nagy víz iránti 

tiszteletet kívánva az idei szezon csónakázóinak. Berényi József, Nagyszombat megye első 

alelnöke elmondta, a megye területén három nagy folyás – Kis-Duna, Vág és az Árva folyó van. 

Mindegyiken történik egyfajta szezonnyitás, amely ünnepségekkel tarkított. A Mátyusföldi 

Területi Idegenforgalmi Szövetség új ügyvezető igazgatója, Molnár Anna is üdvözölte az 

embereket a Kis-Duna partján. A szövetségnek 16 település és csaknem 20 polgári társulás 

tagja van, fiatal szervezet ez, nagy ambíciókkal. 

 

Tehetség, tudásszomj és önreflexió 
2024. május 1. – Ma7.sk 

A dunaszerdahelyi Mórocz Virág a családjában szívta magába a zenei műfajok sokaságát, így 

nem is lehetett kérdés, hogy ő is a zene, konkrétabban az éneklés mellett kötelezi el magát. Első 

komolyabb sikerét pár hónapja érte el, ugyanis a Magyar Állami Operaház által szervezett 
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https://ma7.sk/oktatas/ket-elso-osztaly-nyilik-nadszegen-elkezdik-az-uj-reformot
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2024-es Dalmaraton legjobb női énekese lett. “Anya elég sokáig vezette Pozsonyeperjesen a 

Kis-Duna Vegyeskart, és én ott alsó tagozatos kicsi lányként már énekeltem, mert jártam vele 

a próbákra” – mesélte, majd hozzátette – “De anyai nagypapám is énekel, és most újra aktívan, 

a Peredi Férfi Daloskörben.” Virág az éneklés mellett táncolt is a Kistiglincben, később a 

Dunaág Néptáncműhelyben, amire szintén jó érzéssel gondol vissza. 

 

A komáromi áttörés áldozataira emlékeztek ma 
2024. május 1. – Felvidék.ma 

1919. május 1-én csaknem háromezer magyar munkás próbálta meg újra egyesíteni a 

kettészakított Komárom városát, a csehszlovák megszállók azonban közbeléptek és több száz 

embert mészároltak le. Erre, a komáromi áttörésre emlékeztek az észak-komáromi katolikus 

temetőben található 102 névtelen áldozat tömegsírjánál. A megemlékezésen Bese László 

történész, a Selye János Egyetem Történelem Tanszékének oktatója, valamint a Szlovákiai 

Magyar Történelemtanárok Társulásának elnöke, saját kutatásaira alapozva, az áldozatokra 

való tisztelgésül, felelevenítette a 105 évvel ezelőtti események pontos menetét. „Az egész 

Kárpát-medencében ez az egyetlen olyan megemlékezés, amely az eredeti helyszínen, két 

részletben, két időpontban, két országban, de egy városban kerül megrendezésre 13 éve” – 

mondta Arlett Tamás, az Endresz-csoport elnöke. 

                    
A VMSZ támogatja az új kormányt, annak munkájában államtitkári szinten vesz 

részt 
2024. május 1. – PannonRTV 

Dr. Pásztor Bálint kiemelte Miloš Vučević kormányalakító expozéjának azon részeit, amelyek 

a magyarok és a szerbek közötti jelenlegi, történelmi szinten lévő kapcsolatról szóltak. A 

Vajdasági Magyar Szövetség támogatja az új kormányt, és annak munkájában államtitkári 

szinten vesz részt - hangsúlyozta dr. Pásztor Bálint, a VMSZ elnöke, a párt köztársasági 

parlamenti frakcióvezetője Belgrádban. A Vajdasági Magyar Szövetség köztársasági parlamenti 

frakcióvezetője felszólalásában Miloš Vučević kormányalakító programbeszédét bátornak 

értékelte. Dr. Pásztor Bálint kiemelte az expozé azon részeit, amelyek a magyarok és a szerbek 

közötti jelenlegi, történelmi szinten lévő kapcsolatról szóltak, illetve a Szerbia és a 

Magyarország között lévő stratégiai partnerségtől. 

 

Politikai függetlenség, katonai semlegesség, gazdasági fejlődés 
2024. május 1. – PannonRTV 

Az új szerb kormány céljait ismertette Miloš Vučević. A geopolitikai stabilitás megőrzése, 

infrastrukturális fejlesztések, az életszínvonal növelése, a fizetések és a nyugdíjak emelése, az 

EU-tagság felé vezető út és a katonai semlegesség - egyebek mellett ezeken dolgoznak majd az 

új szerb kormány tagjai a jövőben. Miloš Vučević ma a Köztársasági Képviselőházban 

ismertette az új szerb kormány céljait. A kormányalakító expozéja elején kiemelte az előző 

V
a

jd
a

sá
g

 
Fe

lv
id

é
k
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kormány munkáját is, amely szerinte kiváló alapot jelent a jövőbeni fejlődéshez. Az új szerb 

kormány a folytonosság kormánya lesz - hangsúlyozta programbeszéde elején Miloš Vučević. 

A kormányalakító a legfontosabb célok között említette a politikai függetlenséget, a katonai 

semlegességet, a gazdasági fejlődést, valamint a Koszovóval való megfelelő párbeszédet. 

Vučević a parlamentben ismertetett expozéjában felhívta a figyelmet arra is, hogy Szerbia 

aktívan és folyamatosan hozzájárul a béke és a stabilitás megőrzéséhez a térségben. 

 

A kormányprogramról vitázik a parlament 
2024. május 1. – PannonRTV 

Miloš Vučević kormányalakító több mint három órán keresztül ismertette expozéját. Ezt 

követően megkezdődött a vita a köztársasági képviselőházban a kormányprogramról. Az 

Ökológiai Felkelés köztársasági parlamenti frakcióvezetője a vita elején kritikával illette a 

leendő miniszterek személyét. Aleksandar Jovanović felszólalásában arról is beszélt, hogy nem 

megfelelő az életszínvonal Szerbiában. „Mennyi pénzük van az itt ülő embereknek, miközben 

Szerbia polgárainak szó szerint nincs mit enniük. Ki lesz a leendő családügyi miniszter? Ki lesz 

a leendő szegényekkel foglalkozó miniszter? A kritikára a Miloš Vučević reagált. A 

kormányalakító számadatokkal támasztotta alá érvelését. „Ami a szegénységet illeti, és azt, 

hogy nem foglalkozunk vele és nem beszélünk róla, ma Szerbiában az átlagkereset nettó 818 

euró.” 

 

Népszerűek a kézműves szakkörök Törökfalun 
2024. május 1. – PannonRTV, Magyarszo.rs 

A makramé, a papírfonás és a hímzés fortélyait lehet megtanulni és gyakorolni. Sikeresen 

működnek az idén első ízben megszervezésre kerülő szakkörök Törökfalun. A foglalkozások 

elsődleges célja, hogy lehetőséget biztosítsanak a helyieknek a kézműves technikák 

elsajátítására. A kézművesség szerelmesei három szakkör közül választhatnak, ezek pedig a 

makramé, a papírfonás és a hímzés. A foglalkozások a magyarországi Nemzeti Művelődési 

Intézet jóvoltából valósultak meg. Gere Rózsa, Törökfalu: „Odahaza édesanyám, a 

nagymamám is hímeztek, és én is már kislány korom óta. Akkoriban még az iskolában is, 

háztartástan órán kötelező volt. Kár, hogy a mai fiatalok már sajnos nem ismerik ezt a 

technikát. Én főleg a fehér hímzést szeretem, meg szőni, mondjuk nekem az a kedvencem.” 

 

Ezüstérmet szerzett a szabadkai Nagy Varga Krisztina az ökölvívó Európa-

bajnokságon 
2024. április 30. – PannonRTV 

A bokszolónő a Belgrádban megrendezett kontinenstornán a 48 kilogrammos kategóriában 

állhatott fel a dobogó második fokára. Stevan Bakić, Szabadka polgármestere a városházán 

fogadta a sportolót és csapatát. A szerb csapat kiválóan szerepelt a belgrádi rendezésű EB-n. 

Összesen 11 érmet, köztük három aranyat zsebeltek be. Nagy Varga Krisztina a Spartacus 

Ultimate Fighter Küzdősport Klub tagja. A döntőben az orosz Julia Csumgalakovával 
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mérkőzött meg. A végső eredmény pontozással dőlt el. Krisztina csupán egy hajszállal maradt 

le az első helyről. 

 

Felszerelés a zentai sportkluboknak 
2024. április 30. – PannonRTV 

A zentai Rotary Club tizennyolc helyi sportegyesületet ajándékozott meg sportfelsőkkel. A 

fennállásának 24. évfordulóját ünneplő klub minden évben arra törekszik, hogy a 

legmegfelelőbb helyre kerüljön az általuk biztosított adomány. A szervezet zentai elnöke, 

Bajusz Róbert elmondta, hogy a közelgő Tiszavirág fesztiválon az elmúlt évekhez hasonlóan 

idén is ott lesznek. Hamarosan egy gépjárművel is szeretnék megajándékozni a zentai 

Egészségházat. Bajusz Róbert: „A szolnoki Rotary Club segítségével kaptunk sport felsőket és 

a zentai Rotary Club megszervezte ezeknek a kiosztását. Zelić Aleksandar és Szegedinszki Igor 

segítségével 18 klub részesült ebben az ajándékban. Ezek különböző méretű és színű felsők, 

kisebb és nagyobb méretben. A 18 klub pontos névsorát ugyan nem tudom felsorolni, de azért 

lett így szétosztva, mert többnyire gyermek méretűek a felsők és az edzők, akik a gyerekekkel 

foglalkoznak tudják leginkább megmondani, hogy miből hány darab kell.” 

                       
Kő kövön nem marad az orosz–ukrán háború nyomán 
2024. május 2. – Magyar Nemzet 

A pusztítás olyan mértékű, hogy ötven év is kevés lesz annak a helyreállításához. Nem beszélve 

az ehhez szükséges nyugati támogatásokról, mely Ukrajnában olyan gyorsan párolog el, mint 

egy pohár víz a Szaharában. Most már nyilvánvaló, hogy miután az Egyesült Államok ismét 

temérdek pénzt küld a háború folyatásához, a rombolás is folytatódni fog. Települések százai 

váltak és fognak a földdel egyenlővé válni. Ráadásul közben Kelet-Ukrajna a világ legnagyobb 

temetőjévé változik át. A rombolás és az értelmetlen gyilkolás mértéke európai embernek 

felfoghatatlan. A napokban Anatolij Sarij, korábban Spanyolországba menekült, ukrán blogger 

tette közzé Telegram-csatornáján az alábbi felvételeket. Csak erős idegzetűeknek:  

 

Mozgósítási törvény: Elviszi a házat és az autót a végrehajtó? 
2024. május 1. – Kárpátalja 

Május 18-án életbe lép a katonai szolgálat, a mozgósítás és a katonai nyilvántartás egyes 

kérdéseinek módosításáról szóló törvény, s a média máris azt firtatja, miként fogják 

végrehajtani a korábbiaknál szigorúbb rendelkezéseket. A TSZN például arról kérte ki jogászok 

véleményét, hogy a mozgósítási rendelkezések megsértéséért kiszabott, de be nem fizetett 

bírság utóbb alapul szolgálhat-e a mozgósítás alól kibújó személy vagyonának lefoglalásához 

és elárverezéséhez. Kiderült, hogy a jogászok nagy vonalakban egyetértenek a lehetséges 

következmények tekintetében, bár vannak még tisztázatlan kérdések. 
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Kárpátalján 148 városi és 426 vidéki iskola működik 
2024. április 30. – Kiszo.net 

A Kárpátaljai Megyei Statisztikai Főosztály közlése szerint a 2023/2024-es tanév elején 574 

általános középfokú oktatási intézmény működött Kárpátalján, ebből 148 városi, 426 pedig 

vidéki. Továbbá 558 állami, 16 pedig magánintézmény. A 2023/2024-es tanév elején 164 ezren 

tanultak a megye oktatási intézményeiben, ebből 71 600 fő városi, 92 400 fő pedig vidéki 

iskolában. Az idei tanévben 13 600 kisdiák ült először iskolapadba. A középiskolások általános 

katonai kiképzését szorgalmazzák. Az oktatási intézményekben összesen 18 100 pedagógus 

dolgozik. A Kárpátaljai Magyar Pedagógusszövetség szerint 2022-ben 102 magyar tannyelvű 

iskola működött, ami az összlétszám közel 20 százalékát teszi ki. 

 

Őseink nyomában – KMNE honismereti kirándulás 
2024. május 1. – Karpatalja.ma 

A Kárpátaljai Magyar Nagycsaládosok Egyesületének egyik célja között szerepel az a szándék 

is, hogy tagcsaládjaival megismertesse szűkebb szülőföldünk nevezetességeit, történelmi 

emlékhelyeit. A program neve pedig: honismereti kirándulás és évente kétszer kerül 

megszervezésre. A részvételhez szükség volt a tagcsaládok előzetes jelentkezésére. A program 

népszerűségét pedig a többszörös túljelentkezés is jelzi, még annak ellenére is, hogy az 

egyesület 2 buszt is indított és közel 100 főnek biztosított egy kellemes élményekkel teli napot. 

Az év első honismereti kirándulása április 27-én valósult meg. A cél Ungvár volt, ezen belül 

pedig a vár, a skanzen, a székesegyház és a város központi részének a megtekintése. Mi, mint 

résztvevők, nagyon izgatottan vártuk ezt a napot. Nagyon örültünk annak, hogy az időjárás is 

mellénk állt és igazi kiránduló időt kaptunk. A buszok is megtelve, idejében elindultak, az egyik 

Tiszaújlakról, a másik pedig Beregszászból. 

 

Májusfa állítás, kézműves foglakozás a Nagyberegi Tájházban 
2024. május 2. – Kiszo.net 

Május elsejéhez egy igen érdekes és szó szerint színes szokás kötődik, mégpedig a májusfa 

állítás. Sajnos ez a hagyományunk is egyre inkább a feledés homályába merül, viszont hosszú 

évszázadokig virágzott, ugyanis a májusfaállítás egészen a 15. századig nyúlik vissza. A Pro 

Cultura Subcarpathica civil szervezet minden évben igyekszik programjába egy olyan alkalmat 

beilleszteni május elsején, ahol felelevenítik ezt a szép hagyományt: májusfát állítanak. 

Fantasztikus dolog ez, hiszen lassan már a falvakban is egyre ritkábban látunk májusfát, így a 

mai gyerekek nem is tudják, honnan ered ez a szokás, és mit jelent valójában. Az alkalomra 

ezúttal az ungvári járási Homokról érkeztek diákok, akiknek Gál Adél, a Nagyberegi Tájház 

programfelelőse mesélt. 
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Elektronikus sajtó 
 

 

Határok nélkül 
2024. április 30. – Kossuth Rádió 

 

Szlovákiában nagyszabású ünnepségekkel, értékelő beszélgetős műsorokkal készülnek az 

ország uniós csatlakozásának a 20. évfordulójára. A megemlékezésekre rányomja a bélyegét az 

európai parlamenti választási kampány, amely ugyan még Szlovákiában nem kezdődött meg, 

de mégis ez a választás határozza meg a közbeszédet. Haják Szabó Mária két volt felvidéki EP-

képviselőt kérdezett az évforduló kapcsán, Nagy Józsefet és Csáky Pált. 

 

Szerbiában június 2-án tartanak önkormányzati választásokat azokban a községekben, ahol 

decemberben nem került ezekre sor. A magyarok lakta településeken szinte mindenhol most 

lesz majd a voksolás. A hétvégén a Vajdasági Magyar Szövetség a támogató aláírásokat 

gyűjtötte, hogy listái részt vehessenek a választásokon. Szabadkán hétfő adták át a listákat és a 

támogató íveket a városi választási bizottságnak. Németh Ernő tudósítása. 

 

Az RMDSZ Temes megyei szervezete hétfőn délután adta le a 35 közigazgatási egységben 

indított jelöltlistáit, illetve a támogató aláírásokat. A megye öt településén indítanak 

polgármester-jelöltet, és – bár nem mindenhol sikerült összegyűjteni a szükséges számú 

támogató aláírást – a megyei elnök arra számít, hogy lesznek olyan helységek, ahol növelhető 

a magyar jelenlét a tanácsokban. Molnár Andrást, az RMDSZ Temes megyei elnökét Lehőcz 

László kérdezte az aláírások leadása után a megyei választási irodában. 

 

Marosvásárhelyen Orvos- és Gyógyszerésztudományi Diákkonferenciát rendezett a 

Marosvásárhelyi Magyar Diákszövetség (MMDSZ). A 31. TDK-n 24 szekcióban közel 300 

dolgozatot mutattak be. A 4 napos rendezvény programjában műhelymunkák és plenáris 

előadások is szerepeltek. Minderről Geréd Ákos, IV. éves orvostanhallgató, a TDK főszervezője 

beszélt még a konferencia kezdetén munkatársunknak.  

 

A néptánc megnöveli a mozgalomban részt vevő fiatalok önbizalmát – ez a legfontosabb 

következtetése a temesvári Bartók Béla Líceum tizenegyedikes diákjának, Csata Dorottyának, 

aki kutatási munkájának bemutatásával kiérdemelte a Tudományos Diákkörök XXIV. Kárpát-

medencei Konferenciája döntőjének nagydíját a Társadalomtudományok és Pszichológia 

szekcióban. A díjazottat Lehőcz László kérdezte a sikerről. 

 

Jó ütemben halad a 2 évvel ezelőtt megkezdett új református Wesselényi Kollégium építése 

Zilahon. Mivel a Királyhágómelléki Református Egyházkerület még nem kapta vissza a 

https://mediaklikk.hu/musor/hataroknelkul/
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Wesselényi kollégiumot, az egyház úgy döntött, a magyar kormány támogatásával új iskolát 

építtet a Szilágyságban élő magyar gyermekek számára. 


